
4 شمـــــاره 3/   آذر91 13

همهچيزدربارةنيرويانساني
درگفتوگوبااسدالهاسديگرمارودي

رئيسمركزبرنامهريزيوآموزشنيرويانسانيمطرحشد:
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اشاره 
در اين شـماره از مجله پاي صحبت اسداله اسـدي گرمارودي، رئيس مركز برنامه ريزي و آموزش 
نيروي انساني وزارت آموزش وپرورش، نشسته ايم تا نگاه اين مركز را به منابع انساني و اهميت آن 
در جهت تحول بنيادين جويا شويم و نيز در جريان تأسيس دانشگاه فرهنگيان قرار گيريم. ديگر 
اينکه با هدف اين مركز از رجوع به مجلات رشـد براي آموزش منابع انسـاني از طريق دوره هاي 

آموزش ضمن خدمت آشنا شويم.

نور محمد خادمی فرد
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 نگاه شـما به عنوان رئيس مركز برنامه ريزي و 
آموزش نيروي انسـاني به منابع انسـاني چيست؟ در 
مسـير تحول بنيادين و چالش هاي پيـش رو در اجرا، 
چگونه مي خواهيد نيروي انساني اي را تربيت كنيد كه 

از عهدة اين تحولات برآيد؟
ــازي   يكي از مهم ترين بخش ها براي توانمندس
ــت آموزش هاي كوتاه مدت  ــاني، حوزة معاون نيروي انس
است. تلاش كرده ايم با چند اقدام بنيادين، آموزش هاي 
كوتاه مدت را به جايگاهي برسانيم كه كارايي و اثربخشي 
ــود. پيش از اين، ميانگين  ــن دوره ها بيش از پيش ش اي
آموزش هاي معلمان در كشور حدود 24 ساعت بود. در 
ــي دولت اين زمان براي هر  حالي كه طبق مصوبة ابلاغ
ــت. طي سه  ــاعت اس كارمند 40 و براي مديران 60 س
ــاعت در سال رسانده ايم. با  ــال اين رقم را به 100 س س
بهره گيري از انواع روش هاي آموزش و ايجاد انگيزه هايي 
ــتيم اين كار را پيش ببريم. در اين  براي معلمان، توانس
ميان، لازم بود كه روش هاي گوناگون آموزشي را كه باب 
طبع معلمان است، به كار بگيريم. از جملة اين آموزش ها 

مي توانم به اين موارد اشاره كنم: 
ــه مجلات  ــد از جمل مجلات رشـد: مجلات رش
تخصصي است كه ما به آن ها باور داريم. اين مجلات در 
كنار كتاب و آموزش هاي درون مدرسه، براي معلم نقش 
ــال گذشته  ــه س اول را بعد از كتاب ايفا مي كنند. از س
ــد براي معلمان  ــوي مجلات رش دوره هاي فراواني از س
ــده است. در سال تحصيلي  و مديران مدارس برگزار ش
92-1391 نيز شش مجله، 14 دوره را برگزار مي كنند. 
آمار شركت كنندگان در دوره هاي آموزشي مجلات رشد 

نشان مي دهد كه معلمان استقبال خوبي كرده اند.
آموزش هاي مجـازي: در برنامة پنجم دولت 30 
ــود. ما اين كار را شروع  درصد آموزش ها بايد مجازي ش
كرده ايم. در اكثر استان ها سامانه هاي كتاب الكترونيك و 

آموزش هاي مجازي شكل پيدا كرده است.
رويکرد مدرسه محوري آموزش ها: كه امروزه در 
دنيا هم جايگاه خاصي دارد. ديدگاه هاي مديريتي نظام 
ــش مي بريم كه مدير  ــمتي پي آموزش وپرورش را به س
ــنامه اي را صادر كرديم و  ــه همه كاره شود. بخش مدرس
طي آن به مدارس اختيار داديم كه در صورت دارا بودن 
فضا، تجهيزات و امكانات، زيرنظر اداره براي معلمان خود 

دوره هاي آموزشي برگزار كنند.
تشکيل مستمر كلاس هاي چهره به چهره: هيچ 
ــي جاي آموزش چهره به چهره را نخواهد گرفت.  آموزش
ــتاد  ولي آموزش هاي غيرحضوري، معلم فعالي را به اس
ــاي چهره به چهره كه  ــل مي دهند كه در كلاس ه تحوي

خيلي ضروري است، خودش را بيشتر نشان بدهد.
قبلًا مجموعة آموزش هاي ضمن خدمت به صورت 
تجميعي از سوي دست اندركاران آموزش نيروي انساني 
ــد اما  يا معاونت هاي مقاطع در ادارات كل برگزار مي ش
ما گفتيم در اين زمينه معلم بايد همه كاره باشد. او بايد 

ــي را لازم دارد و ما هم بر مبناي  ــه دروس بگويد كه چ
ــم. به همين منظور،  ــن تقاضا كلاس ها را برگزار كني اي
ــامانه اي با عنوان سامانة مديريت  طي دو سال و نيم س
آموزش فرهنگيان )LTMS( را طراحي كرديم. نزديك 
به صد جلسه تشكيل داديم و به اين جمع بندي رسيديم 
ــدت جايگاهي  ــت آموزش هاي كوتاه م ــه اگر قرار اس ك
ــان مديريت اين  ــدا كند، بايد خود معلم چندجانبه پي
ــد. قالبي كه انتخاب كرديم،  آموزش ها را برعهده بگيرن
شبيه انتخاب واحد دانشجويان در دانشگاه هاست. حدود 
ده سال سامانه اي داشتيم كه مجموعة نيازشناسي هاي 
ــرفصل در آن تعيين  ــاي گوناگون در 1200 س بخش ه
شده بود. مسئولان ضمن خدمت يا مقاطع مثلًا مي گفتند 
ــت، بيايد و هركس  اين ده دوره را داريم؛ هركس خواس
نخواست، نيايد. لذا خيلي از عناصر ارزيابي آموزش هاي 
ضمن خدمت اين سامانه كارايي نداشت. ما معتقديم اگر 
ــت معلم آموزش ببيند، اولاً ساعت هاي آموزش  قرار اس
ــاعت به 100 ساعت  بايد افزايش يابد كه آن را از 40 س
رسانده ايم. دوم اينكه همة معلمان بايد آموزش ببينند. 
ــامانة جديد كه برخط است و به كارگزيني وصل  در س
شده، شخص تمام اطلاعات دوره هاي گذرانده و نگذرانده 
را مي بيند. افراد دوره هاي تخصصي و عمومي را انتخاب 
ــاني فراواني  ــوزش نيروي انس ــئولان آم مي كنند. مس
ــاس اين فراواني ها، نوع  ــن دوره ها را مي بينند و براس اي
آموزش ها مشخص و كلاس ها برگزار مي شوند. حسن كار 
ــت كه خود معلم به ميدان آمده است و خودش  اين اس
ــئول آموزش نيروي  ــش را تعيين مي كند. مس نيازهاي
ــتان نيز بايد همان دوره هاي مورد تقاضا  انساني شهرس
ــود كه معلمي  را برگزار كند، نه اينكه دوره اي برگزار ش
بگويد اين دورره را ده سال پيش گذرانده ام، و انگيزه اي 
براي حضور در دوره نداشته باشد. معلمان كارنامة خود 
را نيز مديريت مي كنند. بنابراين، انگيزة معلمان افزايش 
مي يابد. ما برآنيم كه 80 درصد دوره ها در اختيار معلمان 
و 20 درصد نيازسازي كلان باشد؛ مثل دوره های مربوط 

به سند تحول.

  در ميان آموزش هاي كوتاه مدت، آموزش هاي 
پودماني و منتهي به مدرك هم داريد؟

ــن زمينه انجام داده ايم و نفعش   كاري كه در اي
به همة دستگاه ها رسيده، گواهي نامة نوع دوم است. اين 
ــت از آموزش هاي پودماني كه به  گواهي نامه عبارت اس
ــود. در اسفند سال  امتياز يك مدرك بالاتر منجر مي ش
ــد كه اگر كاركنان  ــته به همة دستگاه ها ابلاغ ش گذش
ديپلمه 1200 ساعت، فوق ديپلم 1000 ساعت، ليسانس 
800 ساعت به علاوة 2 مقاله و فوق ليسانس 600 ساعت 
و 2 مقاله و يك آزمون سراسري را بگذرانند، در 3 مورد 
ــوق و در مورد چهارم  ــاز يك مدرك بالاتر حق اول امتي
مدرك دكترا خواهند گرفت. در گذشته اگر كسي 175 
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ــاداش مي گرفت و  ــد، يك ماه پ ــاعت دوره مي گذران س
ــام هماهنگ، به ازاي  ــراي يك بار هم بود. الان در نظ ب
ساعات آموزش هاي ضمن خدمتي كه افراد مي گذرانند، 

حقوقشان به صورت مادام العمر اضافه مي شود.

 چطـور شـد كه بـه فکر تأسـيس دانشـگاه 
فرهنگيان افتاديد؟

ــند تحول بنيادين نقش معلم   چون در تحقق س
ــت، در بلندمدت نيازمند دانشگاهي شديم  بي بديل اس
كه بتواند نيروهاي شايستة مطابق با اين سند را از نظر 
ارزشي، خلق وخو، خصايص، علاقه مندي و دانشي تربيت 
ــخ گوي مجموعه نيازمندي هاي شغل شريف  كند و پاس
ــگاه فرهنگيان به عنوان  ــد. ايدة ايجاد دانش معلمي باش
ــاني از جمله  مهم ترين محور تربيت و تأمين نيروي انس
مباحثي بود كه در دو سال گذشته پيگيري كرديم. طي 
15 سال گذشته برخي از متخصصان معتقد بودند كه با 
وجود فارغ التحصيلان دوره هاي كارشناسي و كارشناسي 
ارشد كه در جامعه هستند، بهتر است از اين افراد دعوت 
به كار كنيم تا با گذراندن دوره هاي مهارتي، وارد كلاس 
ــورد توجه قرار  ــه وزير م ــوند. اين نظر در دورة دو س ش
ــال پيش، نتايج  ــتخداميِ دو س گرفت و در 40 هزار اس
خاص خودش را نشان داد. نظر ديگر اين بود كه با ايجاد 
دانشگاه ويژة فرهنگيان، افراد واجد شرايطي را پذيرش 
ــي، علمي ـ تخصصي،  ــم و تحت آموزش هاي ارزش كني
مهارتي و دانشي قرار دهيم. از همان آغاز هم با بورسيه 
قراردادن آن ها، اخذ تعهد، تعيين سهمية منطقه اي، ابلاغ 
استخدامي، دادن حقوق و ارائه تسهيلات در بازنشستگي، 
ــغل معلمي  ــاي افزون تري را براي حضور در ش انگيزه ه

فراهم كنيم.
ــود كه از هر دو مجرا  ــوم وتلفيقي هم اين ب نظر س
ــب نياز وزارت آموزش وپرورش استفاده شود كه  به تناس
ــود. كارهايي را كه  با رأی حداكثري اين نظر پذيرفته ش
ــگاه مي تواند براي كلية نيروهاي مورد نياز مدرسه  دانش
ــطح دكترا انجام دهد، حتي نظريه پردازي  و ادارات تا س
تعليم و تربيت به معناي عام و مقطع تحصيلي به معناي 
ــگاه واگذار شد. در كنار اين، اگر در  خاص، به اين دانش
ــكلي مواجه شويم، مي توانيم با  برخي از رشته ها با مش
ــال دورة  اعلام عمومي، برگزاري آزمون و حداقل يك س
مهارتي و ارزشي براي واجدين شرايط، نسبت به تأمين 
ــون در قالب 64  ــگاه هم اكن نيرو اقدام كنيم. اين دانش
پرديس در استان ها و تجميع و سازماندهي مراكز تربيت، 
ــه اي كه از دولت  ــت. با مصوب ــروع كرده اس كارش را ش
ــال 25 هزار دانشجو در مقطع كارشناسي  گرفتيم، امس
ــدند. در اين ميان، اگر قرار  ــته پذيرفته ش و در 16 رش
بود دانشجويان بومي پذيرش شوند، اين كار مي بايست 
براساس آمار و برآورد دقيق انجام شود. يكي از مهم ترين 
ــاني در معاونت برنامه ريزي اين  نتايج برآورد نيروي انس

 ايدة 
ايجاد دانشگاه 
فرهنگيان به 
عنوان مهم ترين 
محور تربيت و 
تأمين نيروي 
انساني از جمله 
مباحثي بود كه در 
دو سال گذشته 
پيگيري كرديم

ــخص كند آموزش وپرورش در پنج سال  ــت كه مش اس
ــته ها و جنسيتي نياز  آينده چه تعداد نيرو و در چه رش
ــاس آن، دانشگاه مقدمات كار را  ــت تا براس خواهد داش
ــا توجه به همين  ــجو فراهم كند. ب براي پذيرش دانش
آمارها مشخص شد كه 310 هزار نفر در 10 سال آينده 
)1389 تا 1399( بازنشسته خواهند شد. لذا 171 هزار 
ــي براي دانشگاه فرهنگيان  ــجو در دورة كارشناس دانش
ــوند. نظر به اين كه سن  ــهيد رجايي پذيرش مي ش و ش
ــتغال افراد 17-16 سال در نظر گرفته شد و نزديك  اش
ــون و چهل هزار  ــت يك ميلي ــه 90 درصد از جمعي ب
نفري شاغل در آموزش وپرورش، تحصيلات دانشگاهي 
ــد كه  ــي به بالا دارند، در برنامة پنجم تصويب ش كاردان
25 درصد فوق ديپلم ها ليسانس و 3/5 درصد ليسانس و 

فوق ليسانس ها دكترا بگيرند.

 تکليـف دانشـگاه هايي كه رشـته هاي علوم 
تربيتي و به ويژه تربيت دبيري دارند، چه مي شود؟

 مركز، حوزه اي با عنوان معاونت هماهنگي آموزش 
ــت گذاري و  عالي دارد. از وظايف اين ادارة كل، سياس
برنامه ريزي براي ارتقاي علمي بلندمدت فرهنگيان 
ــت.  ــروي مورد نياز آموزش وپرورش اس و تأمين ني
ــئلة مطابقت شغل با شاغل در  در دهة گذشته مس
ــاس كرديم با  ــرورش مطلوب نبود. احس آموزش وپ
ــاي تربيت معلم يك  ــرايط موجود، احي توجه به ش
ــت، به ويژه اگر قرار است  ضرورت اجتناب ناپذير اس

سند تحول با پشتوانة معلم محور خودش را نشان 
ــرمايه گذاري جدي  ــد، بايد روي معلم س ده

ــه دانشگاه تربيت معلم در  به عمل آيد. س
تهران، سبزوار و تبريز داشتيم ولي بدبيني 
ــبت به اين دانشگاه ها به وجود  جدي نس
ــت و  آمده بود. تعهد دبيري وجود نداش
ــوي  مأموريت به تحصيل فرهنگيان از س

مجلس لغو شده بود. تقريباً اين 3 دانشگاه 
ــجوي آزاد و در رشته هاي  100 درصد دانش

ــد. به همين دليل  ــط دبيري پذيرش مي كردن غيرمرتب
نارضايتي خاصي ايجاد شده بود. ما به دستور وزير گروه 
هماهنگي تربيت معلم را به راه انداختيم. بحث سر اين 
بود كه اين بار را وزارت علوم به دوش بگيرد. جلسات كار 
گروهي با حضور شخصيت هايي مثل دكتر حداد عادل، 
دكتر ناييني، دكتر نقوي و رئيس دانشگاه تربيت معلم 
تشكيل داديم. اتفاق نظر بر اين بود كه به دليل وضعيت 
كميت گرايي، دانشگاه ها نمي توانند رويكردهاي مهارتي، 
ــي و تخصصي معلمان را دنبال كنند و اگر همين  ارزش
سه دانشگاه را احيا كنيم، اقدام بسيار خوبي خواهد بود. 
به دانشگاه تربيت معلم تهران رفتيم و حدود 4 ساعت با 
سرگروه هاي اين دانشگاه جلسه داشتيم. چند پيشنهاد را 
با آن ها مطرح كرديم؛ از جمله اينكه دانشگاه تربيت معلم 
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ــود، تربيت معلم ها را منحل  ــگاه مادر ش تبديل به دانش
ــگاه باشد يا اينكه دانشگاه تربيت  كنيم و فقط اين دانش
معلم فقط دورة دكترا را به عهده بگيرد ولي آن ها گفتند 
ــگاه خوارزمي هستند. در جلسة شوراي  به دنبال دانش
عالي انقلاب فرهنگي اتفاق نظر بر بود كه اين سه دانشگاه 
ــوند و تربيت معلم به آموزش وپرورش  ــته ش آزاد گذاش
ــروط به اين  ــم اين كار مش ــود. ما هم گفتي ــذار ش واگ
ــكده هاي فني، كه 230 هزار دانشجو  ــت كه آموزش اس
ــت،  ــد و وزارت علوم آن ها را به ما واگذار كرده اس دارن
ــامان يابند. تصميم گرفته شد كه از نيروهاي موجود  س
ــا 36 هزار  ــود؛ چون م ــتفاده ش در آموزش وپرورش اس
ــد و 2000 دكترا در سطح كشور داريم  كارشناس ارش
ــگاه و مراكز تربيت معلم تدريس كرده اند و  كه در دانش
ــگاه فرهنگيان را دارند اما اين  توانايي تدريس در دانش
ــت كه خود را از فارغ التحصيلان ديگر  بدين معني نيس
دانشگاه ها محروم كنيم، بلكه هرجا كمبود داشته باشيم، 
ــگاه هاي ديگر با برگزاري  حتماً از فارغ التحصيلان دانش
ــال دورة مهارتي  ــون و مصاحبه و گذراندن يك س آزم
استفاده خواهيم كرد. اگر در گذشته فقط دانشگاه علامه 
ــردازي علوم تربيتي را  طباطبايي بود كه بحث نظريه پ
برعهده داشت، امروز دانشگاه فرهنگيان در يك پرديس 
64گانه و در سطح كشوري اين كار را انجام خواهد داد.

معضلي كه در رشـتة مديريت آموزشي وجود 
دارد ايـن اسـت كه دانشـجوياني كه وارد اين رشـته 
مي شـوند، مفهـوم و جايـگاه بسـياري از دروس را 
نمي فهمند. تقريباً هيچ كـدام از درس هايي كه به اين 
دانشجويان تدريس شده است، به دردشان نمي خورد. 
مـا اين تجربـه را با مراكـز آموزش عالـي فرهنگيان 
مقايسه مي كنيم كه از فوق ديپلم، كارشناسي مديريت 
آموزشـي مي گرفتنـد. الان خيلـي از افـرادي كه در 
وزارت خانـه مسـئوليت دارند، متعلق بـه دورة مابين 
سـال های 70 تـا 75 هسـتند كه مديريت آموزشـي 
مي خواندند. آن زمان اين افراد با 20-10 سال سابقة كار 
و داشتن مدرك فوق ديپلم، وقتي سر كلاس كارشناسي 
مي نشسـتند، مباحث را مي فهميدند. چه راه حلي در 

اين زمينه انديشيده ايد؟
 من هم نظر شما را دارم. خيلي در اين زمينه كار 
ــن اتفاق بيفتد. از مديريت چه  و مقاومت كرده ام كه اي
تعريفي داريم؟ علم است، فن است، هنر است يا تلفيقي 
از همة موارد؟ دانشگاه فقط رويكرد علمي به قضيه دارد 
و لذا هرگز نمي تواند دانشجوي اين رشته را به يك مدير 
ــي  ــر و توانا تبديل كند. الان در مقطع كارشناس متبح
دانشگاه فرهنگيان رشتة مديريت آموزشي نداريم. همة 
دانشجويان بايد دروس مديريت و برنامه ريزي آموزشي 
ــن آموزش ها را در كلاس اجرا  ــد. آن ها نيز اي را بگذرانن
ــه توانايي هايشان را نشان مي دهند  مي كنند، در مدرس
ــوند. كارشناسي ارشد و دكتراي  و معاون و مدير مي ش
دانشگاه فرهنگيان فقط براي عوامل اجرايي مدرسه اي 
ــت كه استعداد مديريتي را از نظر علم، فن و هنر از  اس

خود نشان داده اند. در ادارات هم همين گونه است.
براي اينکه دانشگاه فرهنگيان در كوتاه مدت يا 
بلندمدت دچار تهديد به خصوص از بيرون نشود، چکار 
خواهيد كرد؟ منظورمان نگاه سطح پايين به آن است؛ 
به طوري كه مثل تربيت معلـم قديم به آن نگاه كنند. 
براي تأمين اعضاي هيئت علمي چه برنامه هايي داريد 
تا از همان ابتدا برچسـب بي سـواد و كم سـواد به اين 

دانشگاه نخورد؟
ــفة تغيير نام تربيت معلم به مجتمع و بعد   فلس
دانشگاه،  همين موضوع بود. معمولاً رتبه هاي برتر كنكور 
دوست دارند در دانشگاه و تا سطح دكترا قبول شوند. ما 
ــته مجتمع را داشتيم كه نمي توانست نخبگان  در گذش
را جذب كند. تأسيس دانشگاه فرهنگيان با 22 تغييري 
ــوراي عالي انقلاب فرهنگي به  كه ايجاد كرديم و در ش
تصويب رسانديم،  كار طاقت فرسايي بود. با تك تك اعضاي 
شوراي عالي انقلاب فرهنگي جلسة خصوصي گذاشتيم 
تا ضرورت تربيت معلم را براي آن ها تبيين كنيم. بحث 
نظريه پردازي را به اين دليل به دانشگاه داديم كه دانشگاه 
فرهنگيان در بحث تعليم و تربيت جايگاه توليد علم باشد. 
اين كار نيازمند افراد خاص است. در اساسنامة دانشگاه 
ــده كه از استادان برجستة دانشگاه ها، نخبگان  تأكيد ش
ــال ها تجربه و مهارت دارند، دعوت به  ــاني كه س يا كس
ــيت خاصي داريم.  ــوند. لذا در اين زمينه حساس كار ش
ــامانه اي دارد كه بيش  ــت س وزارت علوم به ما گفته اس
از 35 هزار نفر براي عضويت در هيئت علمي دانشگاه ها 
ــگاه فرهنگيان بايد از اين ها  ثبت نام كرده اند. پس دانش
ــتفاده كند. در جواب دوستان در هيئت امنا گفتيم  اس
ــگاه هاي ديگر بدهد. جواني كه در  همة اين ها را به دانش
كانادا دكترا گرفته، فقط سطح دانشي اش بالاست و هرگز 
نمي تواند به تربيت معلمان بپردازد. ما نيازمند استاداني 
هستيم كه علاوه بر توانايي هاي علمي، داراي مهارت هاي 
ــند. ما به مهارت هاي تدريس و ارزش ها  عملي هم باش
ــتاد هم توجه داريم. به همين دليل، اولويت  و منش اس
ما انتخاب از بين برجستگان هيئت علمي دانشگاه ها يا 
ــت كه با مدرك دكترا در آموزش وپرورش  نيروهايي اس
فعاليت مي كنند و داراي توانايي ادارة كلاس و الگودهي 
ــتند؛ زيرا بايد معلم تربيت كنند  روش هاي تدريس هس
ــت. از هرگونه ورود نيرو  و فقط انتقال دانش مطرح نيس
ــالي كه سرپرست بودم و جديداً هم كه  در طول يك س
دكتر محبي نيا مسئول اين كار است، جلوگيري كرده ايم. 
فعلًا به صورت حق التدريس افراد واجدالشرايطي را كه 
علاقه مند و داراي سوابق خوب، تأليف،  تجربه و مهارت 
هستند، به كار مي گيريم. اگر دانشجويان از كار اين افراد 
ــق عمل كردند، از بين  ــي بودند و در كلاس ها موف راض
آن ها اعضاي هيئت علمي را انتخاب مي كنيم. در برنامة 
پنجم توسعه، جذب سه هزار هيئت علمي را به تصويب 
رسانده ايم. تلاش مي كنيم افرادي جذب شوند كه توان 
دورة آموزش دكترا را داشته باشند و در عين حال الگوي 

تأسيس دانشگاه 
فرهنگيان با 

22 تغييري كه 
ايجاد كرديم و 

در شوراي عالي 
انقلاب فرهنگي 

به تصويب 
رسانديم 

كار 
طاقت فرسايی 

بود
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خوبي در زمينة روش هاي تدريس و استفاده از ابزارهاي 
الكترونيكي براي معلمان باشند.

 آزمون هايـي كه در دو سـال اخيـر از طريق 
مجلات رشد برگزار شد، براي ما خيلي جاي خوشحالي 
داشـت؛ چـرا كه مثلًا شـمارگان مجلة رشـد آموزش 
ابتدايـي از 40 هزار به 90 هزار و مجلة رشـد مديريت 
مدرسه نيز از 75 هزار نسخه به 150 هزار نسخه رسيد 
ولي آسيبي كه رساند، اين بود كه بعضي از استان ها يا 
مناطـق آموزش هايشـان را به صورت مجـازي برگزار 
كردند. با اين آزمون ها هدفي كه شما و ما داريم، تحقق 
پيـدا نمي كند. البته برخی از اسـتان ها به نوعي پاتك 
زدند؛ يعني آزمون متمركز بود. در اين استان ها معلمان 
مجبور بودند جزوه ها را بخوانند. ما از برخي اسـتان ها 
آمار گرفتيم. مسئولان اين استان ها مي گويند آن هايي 
كـه از ما مجلـه گرفتند با آن هايي كـه امتحان دادند، 
آمارشان خيلي فرق دارد. يعني وقتي موضوع امتحان  
حضوري مطرح شده است، برخي افراد نيامده اند. اين 

آسيب را چگونه برطرف می كنيد؟
ــروع كار با چنين مشكلاتي  ــت در ش  ممكن اس
مواجه شده باشيم. تعيين وقت محدود براي اين امتحان 
به همين دليل بوده است ولي طي بخشنامه اي كه امسال 
ابلاغ كرديم، از اين به بعد آزمون تمامي مجلات رشد به 

صورت حضوري خواهد بود.
از مجموعة اقداماتي كه در مجلات رشد به منظور 

ــا  ــه ارتق ــك ب كم
ــازي  توانمندس و 
به  ــاني  انس نيروي 
عمل مي آيد، نهايت 
ــم.  داري را  ــكر  تش
مجلة رشد مديريت 
براي مديران و ساير 
ندركاران  ــت ا دس
ــي  ــد حيات مي توان

باشد.

 به سردبير 
مجـلات  از  يکـی 
بودند  گفته  رشـد 
و  تشـويق  دورة 
تنبيـه در تعليم و 
تربيـت را برگـزار 
كنيـد. مسـئولان 
مجلـه  ايـن 
با  شـما  می گفتند 
هر كدام از استادان 
دانشگاه ها صحبت 
كنيد، هيچ كدام از 
آن ها اين عبارت را 

قبول ندارنـد و مي گويند ما تشـويق و تنبيه نداريم. 
تشـويق و تنبيـه در درون سـامانة انگيـزش تعريف 
مي شـود. اولين ايـراد مؤلفاني كه به آن ها پيشـنهاد 
داديم تا جزوة اين دوره را بنويسند، نيز همين بود. در 
نهايت قرار شـد اسـم دوره را نگه داريم و بنويسـيم 
تشـويق و تنبيـه در تعليـم و تربيـت بـا نگاهـي به 

نظريه هاي انگيزشي. الان هم دورة مدرسه محوري در 
مديريت به مجلة رشـد مديريت مدرسـه ابلاغ شـده 
است. امسال اين دوره را برگزار مي كنيم، ولي معتقديم 
اين مطالبي كه مي گوييـم در آموزش وپرورش ما اجرا 
نمي شـود. بعضـي از سـرفصل هاي 1200 دورة مصوب 
خيلي كهنه است كه بايد كنار گذاشته شوند. نيازهاي 
جديدي هم هست كه اصلًا مورد توجه قرار نگرفته اند. 
زماني به اصطلاح يك راه فرار درست كرده بودند و به 
ما كه در منطقـه بوديم، مي گفتند خيلي دنبال اسـم 
دوره نباشـيد، دورة مربـوط به نياز معلمـان را برگزار 
كنيد، بعد بين اين دوره ها يك اسم مشابه پيدا كنيد. ما 
هـم از اين كارها مي كرديم. مثـلًا مي گفتيم چون اين 
دورة ياددهـي ـ يادگيري تا حـدودي نزديك به دورة 
مديريت كلاس اسـت، پس اين همان اسـت و دوره را 
برگزار مي كرديم. بعداً هم به مشکل برمي خورديم. مثلًا 
همـان دوره كه قرار بود اجرا شـود، معلمان مي گفتند 

اين را گذرانده ايم و فقط گواهي نامه اش فرق مي كند.
ــيار دقيق است. يكي  ــي شما بس  نظر كارشناس
ــال،  ــت كه هر پنج س ــات برنامة پنجم اين اس از مصوب
ــود. از جمله  ــرفصل ها و عناوين بازنگري انجام ش در س
ــال 91 انجام دهيم، همين است.  كارهايي كه بايد در س
طي جلسه اي كه همة بخش هاي وزارت خانه هم حضور 
ــدند. در  ــراي اين كار تعيين ش ــي ب ــتند، رابط هاي داش
كوتاه مدت هم در بخشي از قسمت ها وارد شده ايم. مثلًا 
ــيس كرده ايم. رويكرد  براي طرح بصيرت دبيرخانه تأس
ــن بود كه  ــرح بصيرت اي ط
ــي و  ــاي ارزش روي بحث ه
بسيج،  ــود.  كار ش اعتقادي 
تبليغات،  ــازمان  س ــوزه،  ح
مساجد و كانون ها وارد اين 
كار شدند و ما همه را تجميع 
ــه محور تعيين كرديم.  و س
ــوا  ــا محت ــي از محوره يك
ــن كار را به حوزه  بود كه اي
داديم و گفتيم مباحث اين 
قسمت را به روز كند. مثلًا در 
بخش مربوط به مشاركت ها، 
محتوا را جمع آوري كردند و 
بازنگري شد. محور  عناوين 
ــتاد بود كه با حوزه  دوم اس
ــتيم. محور سوم  قرارداد بس
ــارت بود كه خودمان  نيز نظ

برعهده گرفتيم.
ــه  ــما ك ــراد دوم ش اي
دوره اي به جاي دوره اي ديگر 
ــود، از طريق  ــزار مي ش برگ
سامانه اي كه مديريت آموزش در اختيار معلم است، خود 
به خود از بين مي رود. اين بحث مثل كارنامة دانشجويي 
است كه قرار است در رشتة فيزيك فارغ التحصيل شود 
و ديگر نمي تواند مثلًا اگر رشتة الهيات را گذرانده است، 

جاي فيزيك قرار دهد.

 يکـي از آسـيب ها و چالش هـاي جـدي كه 
الآن وجـود دارد، ايـن اسـت كـه فرد ليسـانس 
مي گيرد و مي گويد ديگر جايم در ابتدايي نيست، 
فوق ليسانس مي گيرد، مي گويد بايد در تربيت معلم 
تدريس كنم، دكترا مي گيرد به همين نحو، دليلش 
اين اسـت كـه نـوع آموزش هايي كه دانشـگاه ها 
مي دهنـد، مطابـق بـا نيازهـاي درون كلاس هاي 
درس نيسـت. مثلًا دانشـگاه ها ليسـانس رياضي 
تحويل آموزش وپرورش مي دهند. اين فرد وقتي به 
فوق ليسانس و دكترا مي رسد، مدركش در مدرسه 
اصلًا كاربردي ندارد؛ چون براي تدريس رياضيات 
از ابتدايي تا دبيرسـتان سـطح ليسـانس كفايت 
مي كند و وقتي مدرك فرد فوق ليسانس يا دكتراي 
رياضي محض دارد، احساس غيرمفيدبودن مي كند 
و براي ارضاي علمي خودش، مجبوراسـت مدرسه 
را ترك كند. ما به گونه اي برنامه ريزي مي كنيم كه 
معلم ابتدايي افتخار كند كه دكتراي نظريه پردازي 

پاية اول را دارد و به دوره هاي ديگر نرود.

تلاش 
مي كنيم افرادي 
جذب شوند 
كه توان دورة 
آموزش دكترا 
را داشته باشند 
و در عين حال 
الگوي خوبي در 
زمينة روش هاي 
تدريس و 
استفاده از 
ابزارهاي 
الکترونيکي براي 
معلمان باشند


